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خراسان جنوبی 60 سال پیش           

در روزنامه

انتخاب اعضای انجمن شهر
روزنامه خراسان در شماره 3311 به تاریخ 17 آذر 1339در مطلبی در 
صفحه 6 آورده است: از ساعت 8 صبح روز جمعه 11 آذر انتخابات انجمن 
شهر بیرجند در محل حسینیه شوکتیه با حضور آقای مهندس ناصح فرماندار 
و اعضاء انجمن نظارت آغاز گردید و تا ساعت 4 بعد از ظهر ادامه داشت و در 
نتیجه از 9 نفر 7 نفر آقایان دکتر عبدالعلی بیرجندی، سروان بازنشسته 
غلامرضا گنجی، محمد ابراهیم لاهوت، حاج اسماعیل سدید، غلامرضا 
تبرزینی، حاج غلامحسین یوسف زاده، محمد ابراهیم گپروی به عضویت 

انجمن شهر انتخاب شدند.

رویداد

 کاهش 13500 میلیاردی حق بیمه کارگران در بودجه 1400

بیم حذف بیمه کارگران
 دبیراجرایی خانه 

کارگر استان: 
در لایحه بودجه 

1400دولت باید 
بیش از ۲۲ هزار 

میلیارد تومان برای 
بیمه قالی بافان، 

رانندگان و ... در 
نظر می گرفت تا 

بتواند افراد تحت 
پوشش را حفظ کند 

اما در عمل این 
بودجه را به 8 هزار 

و 500  میلیارد 
تومان کاهش داده 

است

مسئول روابط 
عمومی سازمان 

صمت: بر اساس 
تصمیم کمیسیون 
تنظیم بازار استان 

قرار شد تخم 
مرغ به قیمت 

14 هزار تومان 
از تولیدکننده 
خریداری و در 
عمده فروشی 

ها به قیمت 15 
هزار تومان عرضه 

شود و فروش به 
واحدهای صنفی به 

قیمت 15 هزار و 
500 تومان باشد و 
به قیمت 17 هزار 

تومان به دست 
مصرف کننده 

برسد

 معاون اداره کل 
تامین اجتماعی: 

دولت در سال 
های گذشته کمک 

هایی برای پرداخت 
حق بیمه برخی 

از کارگران مثل 
رانندگان، قالی 

بافان و کارگران 
ساختمانی و ... 

انجام می داد که 
این کمک ها برای 

بیمه شدگان قبلی 
تدوام خواهد 

داشت مگر این 
که بیمه به دلیل 

پرداخت نکردن به 
موقع قطع شود

زهرا قربانی 

 جمعی از کارگران استان، سـال 1400 را با اضطراب 
و نگرانـی آغـاز می کننـد، چـرا کـه نمی دانند چتـر بیمه 

تامیـن اجتماعـی بـر سرشـان خواهـد مانـد یا 
نـه؟ آن طور که فعـالان حوزه کارگری اسـتان 
مـی گوینـد بـا لایحـه پیشـنهادی دولـت برای 
بودجـه 1400، چتـر حمایـت دولـت بـرای 
راننـدگان حمـل و نقـل درون شـهری و بـرون 
شـهری، قالی بافـان، بافندگان، باربـران و... 
بسـته خواهـد شـد امـا تامیـن اجتماعـی ایـن 
مصوبـه را فقـط مربـوط بـه افـرادی مـی دانـد 
که به تازگی درخواسـت بیمه داشـته باشـند.

ماجرا چیست؟
بـه  بایـد  از جزئیـات ماجـرا،  بـرای اطـلاع 

بازگردیـم.  87 و   79 سـال های 
 در آن دو سـال، دو طـرح بیمـه اجتماعـی پایه 
قالی بافـان،  اجتماعـی  بیمـه  و  راننـدگان 
بافنـدگان فـرش و شـاغلان صنایع دسـتی 
مصوب شـد و با فاصله زمانی دوسال، به اجرا 
درآمد. هدف ایـن طرح ها، حمایـت از فعالان 
ایـن مشـاغل بـود و مقـرر شـد دولـت بخـش 
قابل توجهـی از حـق بیمـه آن هـا را پرداخـت 
کند )13.5 درصد حق بیمه رانندگان و 20 
درصد حق بیمـه قالی بافان و...( تـا هم باری 

از روی دوش کارفرمایان برداشته شود و هم کارگران و 
هنرمندان فعال در این مشـاغل در زمینه بازنشسـتگی 
و خدمـات تامیـن اجتماعـی، دغدغـه کمتـری داشـته 

باشـند. ایـن حمایـت قانونـی، شـامل کارگاه هـای زیـر 
پنج نفر هم بود و بـا معافیت بیمه ای کارفرمـا، هم رونق 
اشـتغال و هم تامین آینده کارگران را به همراه داشت. 
حـالا امـا چندسـالی اسـت کـه دولـت سـهم خـود را از 
ایـن حـق بیمـه کمتـر و در لایحـه بودجـه 
1400 نیـز رویکـردی را دنبـال کـرده 
اسـت کـه حکایـت از کـم شـدن حمایـت 
هـا دارد؛ تصمیمی کـه فعـالان کارگری 
ایـن  بیمـه  قطع شـدن  بـه  معتقدنـد 

کارگـران هـم منجـر خواهـد شـد.

اعتبار نباشد، خدمات کم 
می شود 

بـه  اسـتان  کارگـر  خانـه  دبیراجرایـی 
خبرنـگار مـا گفـت: در لایحـه بودجـه 
1400دولـت بایـد بیـش از 22 هـزار 
میلیـارد تومـان بـرای بیمـه قالـی بافان، 
راننـدگان و ... در نظـر مـی گرفـت تـا 
بتوانـد افـراد تحت پوشـش را حفـظ کند 
اما در عمل ایـن بودجه را به هشـت هزار 
و 500  میلیـارد تومـان کاهـش داده 
اسـت که این موضوع سـبب خواهد شـد 
بیمـه حـدود 600 هـزار نفـر از کارگران 
حـذف شـود یعنـی کمکـی کـه قـرار بـود 
مشـاغل  ایـن  بیمـه  بخـش  در  دولـت 
پرداخـت کنـد تـا بیمـه حفـظ شـود در 
عمـل کـم شـده اسـت و بـه بیـکاری تعـدادی از افـراد 

منجـر خواهـد شـد.
»قـادری« ادامـه داد: در بودجـه سـال های قبل سـقفی 

بـرای سـهم دولـت در ایـن بیمـه هـا وجـود نداشـت 
و اعتبـار آن از محـل بدهـی هـای دولـت بـه تامیـن 
اجتماعـی در نظر گرفتـه می شـد اما در لایحـه 1400 
سـقف هشـت هزار و 500 میلیـارد تومانی پیـش بینی 
شـده، نگران کننده اسـت و زمانـی کـه ورودی و تزریق 
بودجه نباشـد در نتیجه خدمات کاهـش خواهد یافت. 

چالش های قابل پیش بینی
اجتماعـی  تامیـن  کل  اداره  معـاون  حـال  عیـن  در 
اسـتان بـر ایـن عقیـده اسـت کـه دولـت در سـال هـای 
گذشـته کمـک هایـی بـرای پرداخت حـق بیمـه برخی 
از کارگـران مثـل راننـدگان، قالـی بافـان ، کارگـران 
سـاختمانی و ... انجـام مـی داد کـه این کمک هـا برای 
بیمـه شـدگان قبلـی تـدوام خواهد داشـت مگـر این که 
بیمه بـه دلیـل پرداخت نکـردن به موقـع قطع شـود که 
در آن موقـع بـرای برقـراری بیمـه، کمـک دولـت وجود 
نخواهـد داشـت و در کنـار آن هـا بـرای افـراد جدید هم 
این شـرایط نخواهـد بـود و آن هـا نمـی تواننـد از امتیاز 

کمـک دولـت اسـتفاده کننـد.
»اکبـری« بـا اشـاره بـه ایـن کـه حـدود 119 هـزار بیمـه 
شـده تامیـن اجتماعـی در اسـتان داریـم، گفـت: از این 
تعـداد 9 هـزار و 381 نفـر راننده، سـه هـزار و 381 نفر 
بافنـده، 220 نفـر باربـر، هـزار و 53 خـادم مسـجد و 9 
هـزار و 447کارگر سـاختمانی هسـتند کـه در مجموع 

بیـش از 23 هـزار نفـر را شـامل می شـود.
او با تاکیـد بر این کـه در بودجـه نمی توان اظهـار نظری 
کـرد، افـزود: تصمیـم گیـری هـای بودجـه مربـوط بـه 
دولت و مجلس است و اسـتان ها در آن دخالتی ندارند 

و بایـد منتظـر تصمیـم آن ها باشـیم.

نمایشگاه مجازی کتاب استان
حسین قربانی – درخواست  استان برای برگزاری نمایشگاه مجازی کتاب خراسان 
جنوبی در بهمن و در صورت محقق نشدن، دو بازه دیگر هم مد نظر است. معاون 
امور فرهنگی و رسانه اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی با اشاره به این که نمایشگاه 
مجازی کتاب به دلیل شیوع کرونا به شکل آزمایشی برای اولین بار در جنوب استان 
کرمان با موفقیت برگزار شد و نمایشگاه مجازی کتاب تهران هم یکم تا ششم بهمن 
برگزار می شود، به خبرنگار ما گفت: درخواست استان ابتدا برگزاری نمایشگاه 
مجازی کتاب خراسان جنوبی در مهر و آبان بود که انجام آن امکان پذیر نشد .به گفته 
»رمضانی« برای برگزاری اولین نمایشگاه مجازی کتاب استان در بهمن همزمان با 
شروع ترم جدید دانشگاه ها درخواست داده ایم و اگر در این زمان هم امکان آن وجود 
نداشت، اسفند یا اوایل فروردین سال آینده اولین نمایشگاه مجازی کتاب استان 
برپا می شود. او افزود: فعالان حوزه نشر استان که علاقه مند به شرکت در نمایشگاه 
مجازی کتاب تهران باشند می توانند از 10 تا 14 دی از طریق درگاه اطلاع رسانی 

موسسه خانه کتاب و ادبیات ایران برای ثبت نام اقدام کنند.

سگ گیری بدون سگ کُشی
طرح زنده گیری سگ های بدون صاحب در بیرجند در حال اجرا و جمع آوری آن 
ها در دستور کار روزانه شهرداری است و این سگ ها به هیچ عنوان معدوم نمی 
شوند.  معاون خدمات شهری شهرداری بیرجند گفت: بنابرتفاهم نامه ای که از 
سوی شهرداری با سمن ها )NGO( منعقد شده است درخصوص زنده گیری 
این سگ ها در شهر بدون استفاده از سلاح گرم یا بیهوشی اقدام می شود. 
»محمدزاده« ادامه داد: هم اکنون 300 قلاده سگ بدون صاحب در پناهگاه  
نگهداری می شوند و روزانه 250 کیلوگرم تغذیه برای آن ها تهیه می شود. وی 
با تاکید بر عقیم سازی این سگ ها افزود: بحث  عقیم سازی،  واکسیناسیون و 

پلاک کوبی آن ها در پناهگاه زیر نظر دام پزشک انجام می شود.

برنامه های ویژه سالگرد سردار دل ها
برنامه های سالگرد شهادت حاج قاسم سلیمانی 

در استان اعلام شد. 
)ع(  انصارالرضا  سپاه  کننده  هماهنگ  معاون 
و  بصیرت  دهه  داشت  گرامی  مناسبت  به  گفت: 
سالگرد شهادت حاج قاسم سلیمانی 650 عنوان 
برگزار  استان  در  سرفصل   40 قالب  در  برنامه 
این که  به  با اشاره  می شود. سرهنگ »هزاری« 
برنامه های یادشده تا 19 دی ادامه دارد، افزود: 
آزادی 63 زندانی جرایم غیرعمد استان توسط 
خیران و سپاه در روز 18 دی به مناسبت سالگرد 
برنامه های  از  یکی  سلیمانی  سردار  شهادت 

شاخص دهه بصیرت در استان است.
سالگرد  مناسبت  به  که  این  به  اشاره  با  وی   
شهادت حاج قاسم سلیمانی با مشارکت خیران 
محروم  خانواده های  بین  معیشتی  بسته های 
با  همزمان  اظهارکرد:  می شود،  توزیع  استان 
شب شهادت سردار دل ها و همرزمان شهیدش، 
مراسم یادبودی در تمام مساجد استان با رعایت 
دستورالعمل های بهداشتی برگزار خواهد شد.به 
گفته وی، برنامه محوری نخستین سالگرد شهادت 
در  دی   12 ،جمعه  سلیمانی  قاسم  حاج  سردار 

حسینیه جماران بیرجند برگزار می شود.

 از شهرداری بیرجند برای آسفالت خیابان  ●
شهید مطهری ممنونم چون دست کم در شرایط 
گرانی لوازم یدکی آسیب کمتری به خودروها 
وارد می شود. کاش برای آسفالت بولوار سجاد 
و همچنین حد فاصل میدان اول تا میدان سوم 
سجاد شهر هم اقدام می شد. این مسیرها از 
اولین سال های احداث هنور رنگ روکش به خود 

ندیده و آسیب زیادی دیده است.
مغازه ای کوچک در یکی از خیابان های مرکز  ●

استان دارم و با همان خرج خانواده و ... را تامین 
می کنم. از روزی که شعبه یک فروشگاه زنجیره 
ای در نزدیکی مغازه ام آغاز به کار کرده، کسب و 
کارم کساد شده است چون مشتریان خریدهای 
خود را از آن جا انجام می دهند. چرا مسئولان 
بی حد و حساب برای فعالیت این فروشگاه ها 
مجوز صادر می کنند در حالی که صاحبان شغل 
های کوچک که سرمایه چندانی ندارند، نمی 
توانند با آنان رقابت کنند و کم کم از چرخه خارج 

می شوند.

ستون حرف مردم 
روزنامه خراسان جنوبی 

انعکاس دهنده صادق نظرها، 
انتقادها و مشکلات شماست.

حرف مردم 

                                                
ــر: نماب

056 32448054  
پیامک:

2 0 0 0 9 9 9  
ــن: تلف

056 32448050

وعده نرخ 15 هزار تومانی ۲ هفته هم دوام نداشت

تخم مرغ 17 هزار تومان
زهرا قربانی – انگار قرار نیست بازار تخم مرغ رنگ 
ثبات به خود بگیرد و از ابتدای سال چندین و چند 
بار در تابه وعده های مسئولان به هم خورده ولی در 

پایان هم این مصرف کننده بوده که تاوان 
نوسان های پی در پی آن را پس داده 
است. هفته گذشته بود که در خبری به 
نقل از دادستان استان اعلام شد؛ از دوم 
دی هر کیلو تخم مرغ 15 هزار تومان 
خواهد بود و حتی به تولید کنندگان 
و توزیع کنندگان نیز هشدار داده شد 
در صورتی که نیاز بازار استان تامین 
نشود، دستور منع خروج آن از منطقه 
صادر خواهد شد. »خراسان جنوبی« 
در پی این موضوع، دو روز بعد به بررسی 
شرایط قیمتی تخم مرغ در بازار پرداخت 
که باز هم نه تنها از تثبیت نرخ ها چندان 
فروشندگان  برخی  بلکه  نبود  خبری 
نیز از کمبود آن گلایه کردند. البته یک 
شنبه گذشته رئیس سازمان صمت از 
رفع کمبود تخم مرغ تا سه شنبه خبر داد 
و از نظارت بر عمده فروشی های تخم 
مرغ گفت. حال پس از گذشت چند روز 
از وعده های دوباره مسئولان، باز هم 
بازار تخم مرغ شاهد افزایش چند هزار 
تومانی این کالاست به گونه ای که بازدید 
میدانی روز گذشته خبرنگار ما از مراکز 
عرضه این محصول از این حکایت داشت 

که در برخی از واحدهای صنفی این کالا موجود نبود 
و بقیه هم با قیمت بین 17 تا 17 هزار و 500 تومان 
در اختیار مصرف کننده قرار می دادند در حالی 
که کمبود و قیمت بالاتر از 15هزار تومان اعتراض 

شهروندان را نیز به دنبال داشت.

تصمیم ستاد تنظیم بازار استان
مسئول روابط عمومی سازمان صمت 
در پاسخ به این موضوع گفت: به دنبال 
اعتراض مرغداران کمیسیون تنظیم 
بازار استان روز سه شنبه تشکیل شد 
که بر اساس تصمیم این کمیسیون قرار 
شد تخم مرغ به قیمت 14 هزار تومان از 
تولیدکننده خریداری و در عمده فروشی 
ها به قیمت 15 هزار تومان عرضه شود 
و فروش به واحدهای صنفی به قیمت 
15 هزار و 500 تومان باشد و به قیمت 
17 هزار تومان به دست مصرف کننده 
برسد.به گفته »یداللهی« قرار بود تخم 
مرغ با قیمت 15 هزار تومان در اختیار 
مصرف کننده قرار گیرد و در چند روز 
گذشته بیشتر واحدهای صنفی برایشان 
توجیه نداشت که با این قیمت، آن را 
از عمده فروشی تهیه کنند و در اختیار 
مصرف کننده قرار دهند به همین دلیل 
در برخی از واحدهای صنفی با مشکل 
نبود تخم مرغ روبه رو بودیم.وی با اشاره 
به این که قیمت تخم مرغ بالاتر از 17 
داد:  ،ادامه  است  تخلف  تومان  هزار 
شهروندان در صورت مشاهده قیمت 
بگیرند.حجت  تماس   124 با  بالاتر 
الاسلام »نسائی زهان« دادستان مرکز استان هم 
دلیل افزایش قیمت تخم مرغ به 17 هزار تومان را 
تصمیم مسئولان اعلام کرد و گفت: این قیمت بر 

اساس مصوبه دولت تعیین شده است.

714 قربانی در تابوت کرونا

فوتی های ناشـی از بیمـاری کرونـا در اسـتان با ثبت 
یک مـورد دیگـر بـه 714 نفـر افزایـش یافـت. معاون 
بهداشتی علوم پزشکی بیرجند گفت: در شبانه روز 
گذشـته 102آزمایـش کرونـا در اسـتان انجـام شـد 
کـه 29 آزمایش، مثبت بـود کـه از این تعـداد 10نفر 

در بیمارسـتان ها بسـتری هسـتند و 19نفـر نمونـه 
گیری سـرپایی شـدند. 

دکتر »مهـدی زاده« بـا بیان ایـن که 164بیمـار حاد 
تنفسـی در بیمارسـتان های اسـتان بسـتری شـده 
انـد، افـزود: از ایـن تعـداد 56 نفـر بیمـار کرونایـی 
هسـتند و 17نفـر در بخـش مراقبت های ویژه به سـر 

مـی برنـد کـه حـال هفـت نفـر وخیم اسـت.

 پیگیری حرف مردم

دلیل برگزار نشدن آزمون 
استخدامی در نهبندان

ادارات،  استخدامی  آزمون  نام  ثبت  »هنگام 
نهبندان هم یکی از حوزه های امتحانی بود ولی 
حالا می گویند باید به بیرجند برویم در حالی که 
مشکلات متعددی پیش رو قرار دارد. کاش یک 
بار برای همیشه فرمانداری و نماینده مردم در 
مجلس به طور جدی موضوع برگزاری آزمون های 
استخدامی را مانند دیگرشهرستان ها در مرکز 
این شهرستان پیگیری کنند«. این پیام 9 دی در 
ستون حرف مردم درج شد. فرماندار نهبندان در 
پاسخ اعلام کرد که از یک ماه قبل پیگیر بودیم و 
به صورت کتبی برای برگزاری آزمون استخدامی 

دستگاه های اجرایی اعلام آمادگی کردیم. 
»بیکی« افزود: با توجه به شرایط کرونایی احتمال 
این می رفت که برگزاری آزمون از سوی سازمان 
سنجش در غیر مرکز استان برگزار شود بنابراین 
فرمانداری به صورت کتبی و با اذعان به این 
که در برگزاری چندین دوره کنکور سراسری 
تجربه موفقی داریم ، به استانداری آمادگی صد 

درصدی خود در برگزاری آزمون را اعلام کرد.
به فرمانداری و  به گفته وی سازمان سنجش 
استانداری و آن چه به نماینده مردم اعلام کرده 
مبنی بر این است که پروتکل برگزاری آزمون 
سنجش،  سازمان  توسط  استخدامی  های 
داشتن جمعیت متقاضی بالای 600 نفر است 
که نهبندان به همراه 6 شهرستان دیگر تعداد 

داوطلب کمی در آزمون دارد.
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برنامه حذف تانکر از آب رسانی به190 روستا 
قاسـمی- حذف آب رسـانی به 190 روسـتای اسـتان با تانکـر در دو سـال آینده 
برنامـه ریـزی شـد. معـاون بهـره بـرداری و توسـعه آب روسـتایی آبفـای اسـتان با 
اشـاره به این که ایـن کار نیاز بـه 512 میلیـارد تومـان اعتبـار دارد، گفت: 440 
روسـتای اسـتان بـا تانکـر آب رسـانی مـی شـود کـه 150 روسـتای بـالای 20 
خانوار نیاز بـه آب رسـانی دارد و تلاش می شـود تا پایان امسـال و حداکثر سـال 
مالـی آینـده ) شـهریور 1400( نیـاز آبـی ایـن مناطـق برطـرف شـود. مهنـدس 
»قندهاری« افـزود: براسـاس برنامه ریزی مـد نظر همه این روسـتاها تا دو سـال 
آینده ) 1401( باید آب رسانی شـود و به جز این نقاط 42 روستای کمتر از 20 
خانوار و واقع در مسیر هم آب رسـانی و در نتیجه با این کار 192 روستای بدون 
آب از چرخه آب رسانی سیار حذف می شـود و در افق 1401 تعداد روستاهای 

بـدون آب بـه 240 مـورد کاهش مـی یابد.

تاکید استاندار به شورای هماهنگی 
مبارزه با مواد مخدر

فرصت سازی اشتغال 
محله محور

شورای هماهنگی مبارزه با مواد مخدر و کمیته 
های مرتبط، با ارائه طرح هایی متناسب با ظرفیت 
های استان، فرصت های اشتغال محله محور را 

برای افراد در معرض آسیب فراهم کنند.
استاندار در جلسه شورای هماهنگی مبارزه با 
مواد مخدر استان خاطرنشان کرد: هدف اصلی 
از فعالیت شوراهای هماهنگی مبارزه با مواد 
مخدر باید به جای تکیه بر درمان، موضوع فرهنگ 

سازی و پیشگیری از بروز اعتیاد باشد.
»ملانوری« افزود: وظیفه ای که باید شورا دنبال 
کند، ارائه طرح های قابل اجرا با دوره زمانی 
مشخص، منابع اعتباری معین، دستگاه های 
مجری و با تأکید بر اجرای به موقع آن باشد البته 
این طرح ها باید با توجه به شرایط استان، آسیب 
های متأثر از مواد مخدر و شیوه های پیشگیری از 

وقوع یا مقابله و درمان آن تبیین شود.
به گفته وی، مرز مشترک با افغانستان، همسایگی 
با استان های سیستان و بلوچستان و کرمان و قرار 
گرفتن در مسیر محورهای مواصلاتی، زمینه و 
امکان ورود مواد مخدر به استان را فراهم کرده 
است بنابراین تلاش دستگاه ها باید بر این باشد 
که با وجود چنین شرایطی، بروز اعتیاد در استان 

مهار شود.
استاندار با اشاره به این که حدود 80 درصد 
زندانیان استان به جرم مواد مخدر در بند هستند، 
گفت: اغلب این افراد جوان هستند و با جرایم 
سنگین، محکومیت اعدام یا زندانی های طولانی 
مدت در زندان به سر می برند که حضور آن ها در 
زندان، تبعات فراوانی را برای خانواده هایشان 

به همراه دارد.
وی متذکر شد: اگر تنها راه معیشت در خراسان 
جنوبی،کشاورزی بود، با توجه به همجواری با 
کویر، خشکسالی های پی در پی، کم آبی و نبود 
باران، می توان پذیرفت که مشکلاتی در بحث 
ارتزاق مردم وجود داشته باشد اما زمانی که 
استان ظرفیت کشت گیاهان کم آب بر را دارد 
و در حوزه معدن، گردشگری، صنعت و ... از 
استعدادهای زیادی برخوردار است، هیچ بهانه 

ای برای اشتغال، قابل قبول نیست.

 به پویش »من مادرم، بچه های ایران
 فرزندان من« بپیوندید

 خشت گذاری اولین مدرسه

 خراسان جنوبی در طرح آجر به آجر 


